
 

پلیس قزوین ناجی زن جوان شد
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قزوین از حضور 
به موقع ماموران پلیس و نجات جان خانمی که در بالای 
پل قدس قصد خودکشی داشت، خبر داد.  به گزارش ایلنا، 
سرهنگ ابوالفضل قلی پور گفت: به دنبال اعلام گزارش مردمی 
به مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی بر حضور مشکوک خانمی 
جوان در بالای پل قدس و احتمال پایین انداختن خود به 
قصد خودکشی، بلافاصله تیمی از ماموران کلانتری 11 مدرس 
شهرستان قزوین به سرعت در محل حاضر شدند.  معاون 
عملیات فرماندهی انتظامی استان قزوین ادامه داد: ماموران 
پس از حضور در محل با تدابیر لازم و اقدامات روان شناسی، این 
خانم جوان را دعوت به آرامش کرده و با او وارد گفت و گو شده و 
او را سوار خودروی پلیس کردند.  او یادآور شد: این خانم جوان، 
مشکلات خانوادگی و افسردگی ناشی از روابط عاطفی را انگیزه 

خود برای تصمیم به خودکشی عنوان کرد. 

کمبود سوخت در خوزستان 
رئیس انجمن صنفی کشاورزان خوزستان، گفت: کشاورزان 
گندمکار این روزها با مشکل کمبود شدید بذر گواهی شده 
روبه رو هستند.  مسعود اسدی، ضمن اشاره به اینکه جهاد 
کشاورزی اعلام کرده که حدوداً 40 تا 60 هزار تن بذر تحویل داده 
است، گفت: این میزان به هیچ وجه جوابگوی نیاز کشاورزان 
نیست.  او افزود: وقتی آمار غیر واقعی می دهیم و سطح زیر 
کشت را هم کم اعلام می کنیم باعث می شود در نهایت شاهد این 
باشیم که بذر گندم به میزان کمی تدارک دیده شود و با بحران 
نبود بذر مواجه می شویم و از سویی دیگر قطعا با مشکل کود 
شیمیایی و حتما در آینده با مشکل سوخت کشاورزی روبه رو 
کید کرد: در همین جا هشدار می دهیم  می شویم.  اسدی تا
، کود و سوخت  گر این آمار را سریعا اصلاح نکنند با مشکل بذر ا

کشاورزی روبه رو خواهیم شد. 

چالش های اساسی استان اصفهان 
استاندار اصفهان گفت: طبق بررسی های انجام شده در 
ح تأمین آب استان از دریای جنوب کشور  گذشته اجرای طر
نیازمند صرف زمانی معادل ۹ الی 11 ساله بود اما توانستیم 
ح را ظرف مدت یک سال و نیم تکمیل کنیم.   نیمی از این طر
رضا مرتضوی استاندار اصفهان با بیان اینکه در مسیر حرکت 
در استان اصفهان 4 چالش اساسی را شناسایی کرده ایم، ابراز 
کرد: دغدغه نخست استان اصفهان مسئله آب است که ناشی 
از سوء مدیریت در دولت های گذشته است.  مرتضوی با اشاره 
به اینکه در این راستا قرارگاه آب استان شکل گرفته است، بیان 
کرد: در این قرارگاه از تمام ظرفیت های مطالعاتی، پژوهشی و 
ح انتقال آب از دریای  تحقیقی استفاده شده است.  او از طر
عمان به استان اصفهان خبرداد و گفت: طبق بررسی های 
انجام شده اجرای این طرح نیازمند صرف زمانی معادل ۹ الی 
11 ساله بود ولی توانستیم نیمی از آن را ظرف مدت یک سال 

و نیم تکمیل کنیم. 

تاثیر 43 درصدی منابع آلودگی
 در شهرستان اراک

گفت: بر  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مرکزی 
ک، از مجموع  اساس مطالعات سیاهه انتشار آلودگی ارا
ک 43 درصد مربوط  علت های آلودگی هوا در شهرستان ارا
به صنایع و 57 درصد نیز مربوط به مصارف خانگی و منابع 
متحرک از جمله خودروها است. بر این اساس نظارت بر این 
بخش تشدید یافته است.  یوسف یوسفی در جمع خبرنگاران 
و اصحاب رسانه های استان مرکزی، افزود: بر همین اساس 
و به منظور جلوگیری از افزایش آلودگی هوا و حفظ سلامت 
شهروندان، سوخت مصرفی نیروگاه ها و واحدهای بزرگ 
مقیاس صنعتی استان به طور روزانه و مداوم رصد و پایش 
می شود.  او ادامه داد: در این راستا به منظور کنترل منابع 
همچنین  و  لایندگی ها  آ تشدید  دلیل  به  هوا  آلوده کننده 
همزمان با شرایط اضطرار آلودگی هوا، گشت و پایش های 
و  معادن  صنایع،  از  محیط زیست  مستمر  و  شبانه روزی 
واحدهای صنفی استان مرکزی آغاز شده و با جدیت تا اواخر 

بهمن ماه در تمام سطح استان در حال اجرا است. 

درآمد میلیاردی کشاورزان گیلانی
 با تولید سبزی

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی گیلان از برداشت 130 
هزار تن انواع سبزی در کشت دوم خبر داد. به گزارش ایلنا از 
کبرزاده از برداشت 130 هزار تن انواع سبزی  رشت، ابراهیم ا
برگی و غده ای در 14 هزار هکتار از اراضی شالیکاری گیلان در 
کبرزاده با اشاره به اینکه امسال 100 هزار  کشت دوم خبر داد.  ا
و ۹00 هکتاراز شالیزار های گیلان به کشت دوم اختصاص یافته 
است، افزود: ارزش این مقدار سبزی 4 میلیارد و ۲00 میلیون 

تومان برآورد شده است. 

شلوغی دادگاه
مسئولان چنانچه سری به دادگاه های خانواده بزنند، پی 
خواهند برد که ازدحام مراجعین به منظور دادخواست برای 
دریافت نفقه، حضانت از فرزند و طلاق باعث شده ساعت ها 
وقت آنها هدر رود. پیشنهاد می شود برای رسیدگی وسهولت 

در کار مردم، شعبه های بیشتری دایر شود. 
کمالی از تهران

مدارس غیرانتفاعی
مدارس غیرانتفاعی به غیراز شهریه های هنگفت یکسری 
هزینه های اضافی را هم بر خانواده ها تحمیل می کنند که 
الزامی هم ندارد. از وزارت آموزش و پرورش خواهشمندیم 

نظارت بیشتری داشته باشد. 
عباسی از شهریار

آرمان ملی: حال محیط زیست ایران خوب نیست. 
این را هم مردم می دانند و هم مسئولان. هوا که بیشتر 
ک که 6 سال  روزهای سال آلوده است. قانون هوای پا
پیش تدوین شد و تا حالا حتی به اندازه ای ناچیز هم اجرا 
نشده. سفره های آب زیرزمینی که ته کشیده اند و زمین 
سست مستعد فرونشست در ابعاد گسترده و در همه جای 
ایران شده. کم آبی، بی آبی بیداد می کند و خشکسالی 
توام شده با سیلاب های بی حاصلی که جاری شدنشان 
تنها خسارتی جبران ناپذیر به بار می آورد و نه آبادانی 
، متصدیان امر هنوز  چرا که بعد از گذشت سالیان دراز
نتوانسته اند به این راهکار برسند که بتوانند آب جاری از 
بارندگی های شدید را با ساز و کار و روش هایی هدایت و 
از آن بهره مند شوند. مردم در حال کوچ از سرزمین و دیار 
خود هستند بلکه جاهای دیگری مثل شمال که مقصد 
مهاجرتشان است آب بیشتر و هوای بهتری داشته باشند. 
بی خبر از اینکه این  مشکل همه  کشور  است. از ریزگردها 
و طوفان های شن و ماسه و گرد و غبار هم غافل نشوید که 
خشکی زمین بی آب و حقابه های از دست رفته و قطع 
شده در مرزها و تالاب های بی آب و بعد هم وزش باد به 

جان شهروندان می اندازد و...
نوشتن درباره مشکلات محیط زیست ایران، کمبودها 
که  و چالش های پیش پای آن و باید ها و نبایدهایی 
مسئولان و مردم باید انجام داده یا ندهند به طوماری 
بلندبالا بدل خواهد شد که تمامی هم ندارد. کارشناسان 
شهری و محیط زیست مسائل عدیده ای را مطرح می کنند 
و هراز چندگاهی راهکارهایی هم ارائه می دهند برای نمونه 
ح می کنند و با  بحث نوسازی صنعت حمل و نقل را مطر
اینکه می گویند بودجه درست و حسابی ندارند و ساخت 
متروهایشان سال ها به تعویق می افتد و وعده ها روی 
هم تلنبار می شوند، باز هم به مردم مژده ها و وعده های 

جدیدی می دهند. 
اما سوال اینجاست که با این همه  مشکل در حوزه 
محیط زیستی که دارد از بین می رود و سالانه و ماهانه 
شماری از شهروندان در سراسر ایران را راهی بیمارستان ها 
و درمانگاه های کشور می کند چرا مورد توجه مسئولان 
از  اخبار  نمی گیرد؟  قرار  بودجه  اختصاص  بحث  در 
خسارت های آلودگی را به عنوان یک قلم از مشکلات 
محیط زیستی از مرگ ۲6 هزار نفری که معادل 11.3 میلیارد 
دلار برآورد شده، حکایت می کنند. چیزی که معین الدین 
سعیدی نماینده مردم چابهار همین چند روز پیش 

مطرح کرد. 

   بودجه سازمان محیط زیست برای سال ۱۴۰۳ کمتر 
از سال پیش!

با وجود اینکه کلیات لایحه بودجه سال 1403 دو روز 
گذشته به مجلس ارائه و در روز گذشته از سوی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی رد، شد اما بد نیست نگاهی به 
سهم محیط زیست در این لایحه بیندازیم و این نکته 
حساس و مهم که امسال هم سهم این بودجه به جای 
اینکه با وجود بحران های موجود بیشتر شود، کمتر هم 
شده است و به نظر نمی رسد در اصلاحات جدید هم 
تغییراتی در افزایش بودجه اختصاصی محیط زیست 
گذشته جلال محمودزاده، عضو  روز  مشاهده شود.  
کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس هم در این خصوص اظهار تاسف کرد و متذکر شد 
که »محیط زیست اولویت دولت نیست و این را می توان از 
بودجه ای که به این سازمان اختصاص می دهد، متوجه 
شد؛ امسال نیز بودجه سازمان حفاظت محیط زیست به 

جای اینکه افزایش پیدا کند، کاهش پیدا کرده است.«
که »بودجه ناچیز سازمان  محمودزاده توضیح داد 
حفاظت محیط زیست در همه دولت ها، پاشنه آشیل 
حفظ و ارتقای منابع طبیعی و محیط زیست کشور در 
دولت های پس از انقلاب اسلامی بوده است.« او افزود 
که این بودجه در هیچ دوره ای با وظایف آن همخوانی 
نداشته و درحالی که سازمان وظیفه حفاظت از 11درصد 
مساحت کشور را بر عهده دارد، درصدی که از بودجه 
کشور به محیط زیست اختصاص پیدا می کند، کمتر از 
نیم درصد کل بودجه است.  گفتنی است که این موضوع 
اخیراً با اعتراض علی سلاجقه؛ معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست نیز همراه شده و 
او در این باره گفته بود که بین 0.1۲ تا 0.17 اعتبارات کل 
کشور به بخش محیط زیست اختصاص پیدا می کند که 
این عدد به قدری پایین است که اصلاً قابل بیان نیست. 
این عدد در مقابل این پهنه گیتی و عرصه سرزمینی کشور 

بسیار ناچیز است. 

   اوضاع بدتر از این خواهد شد
محمودزاده، به تسنیم گفته: مشخص است که با این 
اعتبارات اصلاً نمی شود در زمینه حفاظت از محیط زیست 
گر اولویت دولت محیط زیست بود، این رقم  کاری کرد لذا ا
بسیار ناچیز و قطره چکانی را برای محیط زیست در نظر 
نمی گرفت. قطعاً از این رقم نیز چند درصد تخصیص پیدا 

نخواهد کرد و اوضاع بدتر خواهد شد. 

عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط 
زیست مجلس شورای اسلامی به تلاش های خودشان 
در مجلس اشاره کرده و گفته که ما در کمیسیون های 
تخصصی در تلاش هستیم تا تغییراتی را در بودجه سازمان 
حفاظت از محیط زیست اعمال کنیم و اعتبار بیشتری را 

برای این بخش حیاتی کشور اختصاص دهیم. 
او با بیان اینکه نمی شود بر روی منابع طبیعی ارزش 
گذاشت، افزوده: در حوزه محیط زیست ما باید به جای 
اینکه تنها هزینه های مالی اجرای پروژه های عمرانی را در 
نظر بگیریم، باید ارزش منابع طبیعی و آسیبی که قرار است 
به محیط زیست وارد شود را نیز حساب کنیم و بسنجیم 
که هزینه ـ فایده پروژه هایی که می خواهیم اجرا کنیم، در 
قبال آسیب به محیط زیست چقدر است. در این صورت 
مشخص می شود که آیا ارزش دارد این پروژه را اجرا کنیم 
؛ به عنوان مثال در گذشته پل شهید کلانتری را بر  یا خیر
روی دریاچه ارومیه ساختند؛ این پل دریاچه ارومیه را به 
دو بخش تقسیم کرد که اثرات خیلی بدی را بر روی دریاچه 
گر در آن زمان،  گذاشت و یکی از علل اصلی خشکی آن شد. ا
ارزش محیط زیست دریاچه ارومیه را در نظر می گرفتند و 
خسارتی که به آن وارد می شد را محاسبه می کردند، قطعاً 

چنین پروژه ای اجرا نمی شد. 
عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط 
زیست مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عدم توجه به 
مطالعات ارزیابی محیط زیستی پروژه ها توضیح داده است 
که آنها در مجلس، تحقیق و تفحصی از پروژه های مربوط 
به محیط زیست داشته اند که در بررسی ها مشخص شد، 
از 16 مورد از پروژه های مهم کشوری که باید قبل از اجرا 
مطالعات ارزیابی داشته و مجوز های لازم را از سازمان 
حفاظت محیط زیست دریافت کنند و مطالعات زیست 
محیطی را انجام می دادند، تنها ۲ پروژه مطالعات ارزیابی 
داشته و بقیه پروژه ها اصلاً به محیط زیست اهمیتی 
نداده بودند.  به بیان محمودزاده: این موضوع را در برخی 
پتروشیمی های کشور می بینیم که پیوسته های زیست 
محیطی ندارند، اما مشغول فعالیت هستند. پتروشیمی 
یک صنعت خود به خود آلاینده است و نمی تواند ادعا کند 

که صنعت سبز است. 
او همچنین اظهار تاسف کرده که برخی از پتروشیمی ها 
به اسم صنایع سبز عوارض آلایندگی را پرداخت نمی کنند 
که قانون می گوید پتروشیمی خود به خود  در صورتی 
لایندگی پرداخت  لایندگی ایجاد می کند و باید عوارض آ آ

کند. 
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»آرمان ملی« با نگاهی به سهم ناچیز محیط زیست در بودجه پیشنهادی دولت، اوضاع محیط زیست را به تصویر کشیده است

محیط زیست ایران برای هیچ کس مهم نیستمحیط زیست ایران برای هیچ کس مهم نیست

 محیط زیست
مازوت نمی سوزانیم

محیط  از  حفاظت  سازمان  رئیس 
زیست گفت: مازوت سوزی در هیچ یک 
از پالایشگاه هایی که نزدیک کلان شهرها و 
کز جمعیتی قرار دارند، انجام نمی شود.  مرا
علی سلاجقه در حاشیه جلسه هیأت 
کید بر  دولت در جمع خبرنگاران، با تا
اینکه شاخص ها و کاهش تعداد روزهای 
ناسالم در کشور نشان می دهد کارهایی 
اثرگذار بوده است،  انجام می شود،  که 
تصریح کرد: موضوع پسماندسوزی شبانه 
هم توسط مأموران سازمان حفاظت از 
کنترل است و از  محیط زیست در حال 
تهران،  شهرداری  ویژه  به  شهرداری ها 
درخواست می شود در این زمینه به ما 

کمک کنند. 
با اشاره به موضوع مازوت سوزی  او 
اظهار داشت: به عنوان امین مردم اعلام 
می کنم که مازوت سوزی در هیچ یک از 
پالایشگاه هایی که نزدیک کلان شهرها و 
کز جمعیتی قرار دارند، انجام نمی شود  مرا
که  و این اتفاق فقط برای نیروگاه هایی 
کز جمعیتی قرار دارند، می افتد.  دور از مرا

استفاده از نیروهای خرید 
خدمت 

گفت: با مجوز  وزیر آموزش و پرورش 
خاطر  به  جدید  سال  در  رئیس جمهور 
کمبود نیروی انسانی مجدد از نیروهای 
خرید خدمت در آموزش و پرورش استفاده 
کردیم.  آموزش و پرورش کمبود نیرو داشته 

از نیروهای خرید خدمت استفاده کرده
گفت: با مجوز  وزیر آموزش و پرورش 
خاطر  به  جدید  سال  در  رئیس جمهور 
کمبود نیروی انسانی مجدد از نیروهای 
خرید خدمت در آموزش و پرورش استفاده 
کردیم.  رضا مراد صحرایی چهارشنبه در 
حاشیه جلسه دولت در جمع خبرنگاران 
هم چنین خبر داد: 70 درصد دانش آموزان 

ابتدایی شیر رایگان دریافت می کنند. 
او گفت: 1۲ استان پوشش 100 درصدی 
پوشش  درصد   70 تا  استان   7 دارند، 
هفته  این  استان   ۸ قرارداد  می دهند، 
نهایی می شود و هیچ کدام از شرکت های 
او  ندادند.   شیر  استان   4 به  لبنی 
خاطرنشان کرد: اسامی شرکت های لبنی 
که کوتاهی کردند به وزیر جهادکشاورزی 

معرفی خواهند شد. 

 ظرفیت حسابداری و کامپیوتر
 کم می شود

معاون وزارت آموزش و پرورش گفت: 
پرمتقاضی ترین  حسابداری  و  کامپیوتر 
درحال  که  است  هنرستان  رشته های 
کاهش ظرفیت آنها هستیم، امسال بیش 
کاهش  از 100 رشته محل حسابداری را 

دادیم. 
محمد مهدی کاظمی معاون آموزش 
به  پرورش  و  آموزش  وزارت  متوسطه 
حسابداری  و  کامپیوتر  گفت:  فارس 
پرمتقاضی ترین رشته های هنرستان است 
کاهش ظرفیت آنها هستیم،  که درحال 
امسال بیش از 100 رشته محل حسابداری 
او درباره متقاضیان  کاهش دادیم.   را 
ورود به هنرستان ها اظهار کرد: تقاضای 
وجود  مهارتی  آموزش  برای  اجتماعی 
کنون متوجه شدند،  که افراد ا دارد چرا
به وجود  مهارت  با  شغلی  فرصت های 
کید براینکه تقاضا  کاظمی با تا می آید.  
برای برخی از رشته های هنرستانی بیشتر 
است، افزود: ظرفیت یک ساله و یک باره 
ایجاد نمی شود و ما نمی توانیم ظرفیت را 

یکباره افزایش دهیم. 
که تا پایان برنامه  کردیم  هدفگذاری 
در  نیازها  با  متناسب  صورت  به  هفتم 
در  و  کمتری  رشد  با  اول  سال های 
سال های بعدی با رشد بیشتری ظرفیت 

را افزایش دهیم. 

دانشجویان متقلب به دانشگاه 
برمی گردند

درباره  اداری  عدالت  دیوان  رئیس 
نظر هیات   با  که  وضعیت دانشجویانی 
آزمون های  در  تخلفات  به  رسیدگی 
می شوند،  شناخته  متخلف  سراسری 
گفت: رویکرد قانونگذار این است که این 
افراد »داوطلب« نیستند بلکه »دانشجو« 
تخلفات  به  رسیدگی  هیات  و  هستند 
در  رسیدگی  حق  سراسری  آزمون های 
این باره ندارد.  حکمتعلی مظفری ادامه 
داد: رویکرد دیوان عدالت اداری در این 
پرونده ها این است که ببیند آیا دلایل و 
مستنداتی هست که ثابت کند که ایشان 
لات تقلب با خود  هنگام برگزاری آزمون آ
آورده و چیزی از او کشف شده است؟ و کلا 
مستندات هیات چه بوده که او را محکوم 
گر دلایل وجود داشته است  کرده است؟ ا
که دانشجو بر سر آزمون آورده و از او کشف 
گر دلایل وجود داشت دیوان  شده است. ا
عدالت رای را تایید می کند در غیر این 
را تبرئه  صورت رای را نقض و دانشجو 

می کنیم. 

عفاف  و  حجاب  لایحه  ملی:  آرمان   
بالاخره تایید شد. این لایحه یکی از پر 
اختلاف ترین لوایحی است که در سال های 
اخیر بررسی شده. این لایحه دو بار از سوی 
سپرده  مجمع  به  و  رد  نگهبان  شورای 
شد. دیروز هیأت عالی نظارت در بررسی 
پیشین این لایحه، پنج ابهام و مغایرت را 
با سیاست های کلی نظام اعلام کرده بود 
و مجلس با انجام اصلاحاتی در مصوبات 

خود، ایرادات را برطرف  کرد. 
در این جلسه که به ریاست محمدباقر 
ذوالقدر و با حضور اعضای هیأت عالی 
قوه  سه  روسای  نمایندگان  و  نظارت 
ذیربط  دستگاه های  از  نمایندگانی  و 
مجلس  جدید  مصوبات  شد،  تشکیل 
شورای اسلامی مورد بررسی قرار گرفت. در 
ابتدا، گزارش کمیسیون علمی، فرهنگی و 
اجتماعی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
شورای  مجلس  اصلاحات  خصوص  در 
اسلامی در رفع مغایرت های اعلامی هیأت 
عالی بیان شد. در ادامه اعضای هیأت 
عالی نظارت، اصلاحات مجلس در بند 3 
ماده 13 )در خصوص اعمال محرومیت ها 
برای مدیران شرکت هایی که بد پوششی 
یا کشف حجاب را ترویج می نمایند(، ماده 
3۲ )التزام عملی به عفاف و حجاب در 
محیط کار و انظار عمومی(، ماده 41 )عدم 
از جمله صدا و  همکاری دستگاه هایی 
سیما با افراد دارای شهرت و تاثیرگذار که 
دارای پرونده در حال بررسی یا محکومیت 

قضائی پرداخته(، ماده 47)بد پوششی 
مردان در معابر عمومی( و همچنین ذیل 
ماده 57 )مجازات توهین و تقابل کنندگان 
( را مورد بحث  با امر معروف و نهی از منکر
و بررسی قرار دادند که در نهایت با اعلام 
مجلس  اصلاحات  تمام  گانه،  جدا آرای 
را رافع مغایرت های مصوبات مجلس با 
سیاست های کلی نظام تشخیص دادند. 
مطابق آیین نامه نظارت بر سیاست های 
کلی، مصوبات هیأت عالی نظارت جهت 
اتخاذ تصمیم به شورای نگهبان منعکس 

خواهد شد. 

   روند بررسی لایحه پر ماجرا!
این لایحه در حالی در مجمع تصویب 
شد که شورای نگهبان در آبان ماه آن را 
کرد و برای رفع اشکالات به مجلس  رد 
ایرادات  و  ابهامات  عمده  بازگرداند. 
شورای نگهبان را می توان در موارد ذیل 
دسته بندی  کرد: روشن نبودن مرزهای 
ضوابط مصوبه در برخی موارد، عدم تعریف 
 ، برخی تعابیر و اصطلاحات تفسیر بردار
ابهام در نسبت برخی از احکام مصوبه با 
فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  مصوبات 
و مغایرت برخی مواد با اصل 75 قانون 
هزینه های  افزایش  جهت  به  اساسی 
عمومی یا کاهش درآمدهای عمومی بدون 
پیش بینی طریق تامین یا جبران آن. 14 آذر 

بود که رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی 
مجلس شورای اسلامی از ارسال دوباره 
لایحه عفاف و حجاب به شورای نگهبان 
خبر داد. »موسی غضنفرآبادی« رئیس 
کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس شورای 
»لایحه  وضعیت  آخرین  درباره  اسلامی 
عفاف و حجاب« در کمیسیون حقوقی و 
قضائی مجلس بعد از اعلام ایرادات از سوی 
کمیسیون  کرد:  اظهار  نگهبان،  شورای 
قضائی و حقوقی مجلس شورای اسلامی، 
ایرادات شورای نگهبان به لایحه عفاف 
و حجاب را اصلاح و گزارش خود را جهت 
بررسی مجدد به شورای نگهبان ارسال 
کمیسیون قضائی و حقوقی  کرد. رئیس 
مجلس در آن زمان هم گفته بود: هیأت 
مصلحت  تشخیص  مجمع  نظارت  عالی 
نظام، ایراداتی به مصوبات مجلس درباره 
لایحه عفاف و حجاب گرفته بود که ما به 

آن ها هم پاسخ دادیم. 

   دستکاری فراموش شد؟
نکته قابل تامل ادعای دستکاری لایحه 
است. خبرآنلاین دیروز نوشت: »حسن 
نوروزی، عضو کمیسیون ویژه بررسی لایحه 
عفاف و حجاب در مناظره ای که با نوری 
کسیون مستقلین مجلس،  قزلجه عضو فرا
در »کافه خبر« خبرگزاری خبرآنلاین داشت 
از تغییر پنهانی مفاد مصوبه لایحه عفاف 

و حجاب خبر داد و گفت که حتی بعد از 
از شورای نگهبان  برگشت لایحه مذکور 
3 ماده به مصوبه مربوط به لایحه عفاف 
و حجاب اضافه شده است. موضوعی که 
موسی غضنفرآبادی، رئیس این کمیسیون 
چنین  می گوید  و  می کند  رد  را  آن  ویژه 
خ نداده ضمن آنکه کسی هم جز  اتفاقی ر
هیات رئیسه به سامانه بارگذاری مصوبات 
دسترسی ندارد که بتواند آن را دستکاری 
کنش جلال محمودزاده،  کند. همین خبر وا
دنبال  به  را  لایحه  این  منتقد  نماینده 
داشت، تا جایی که او اذعان کرد چنانچه 
این خبر صحت داشته باشد نوعی بدعت 
که  در تاریخ مجلس محسوب می شود چرا
گر قضیه تغییر  بی سابقه است. وی گفت: ا
پنهانی مصوبه لایحه عفاف و حجاب قبل 
و بعد از ارسال به شورای نگهبان، درست 
باشد باید رئیس مجلس ورود پیدا کند و 
مشخص کند. به عبارت دیگر بخش نظارتی 
مجلس باید ورود پیدا کند و درباره این 
که نمی شود  مسئله شفاف سازی کند چرا
بگوییم لایحه و طرحی را یک نفر دستکاری 
کرده، این برای مجلس خوب نیست. بحث 
این است که در مجلس برای رد یا تایید 
کثری  ماده، لایحه و طرحی باید رأی حدا
ک قرار بگیرد. من تعجب می کنم از اینکه  ملا
می گویند فردی لایحه حجاب را دستکاری 
کرده و سپس به شورای نگهبان ارسال 
قانون گذاری  سیستم  در  که  چرا کردند 
کنون چنین رویه ای سابقه نداشته است.  تا

اجرای لایحه؛ شاید وقتی دیگر!

تایید پرحاشیه ترین لایحه در مجمع
دستکاری لایحه حجاب و عفاف درست بود؟

جلال محمودزاده، عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی: 

درحالی که سازمان وظیفه حفاظت از ۱۱درصد مساحت کشور را بر عهده دارد، درصدی که از بودجه کشور 

به محیط زیست اختصاص پیدا می کند، کمتر از نیم درصد کل بودجه است


